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 „Rozpočtová krize přivádí automobilový 
průmysl v Německu do krize elektromobility,“ řekl 
odborník na automobilový průmysl Ferdinand 
Dudenhöffer. V roce 2024 očekává pokles 
prodeje elektromobilů v Německu až o 200 000, 
protože bez dotací budou pro kupující příliš 
drahé.

Náhlý konec financování kritizoval Ústřední 
svaz německého automobilového průmyslu 
ZDK: „Je to neuvěřitelné porušení důvěry pro 
desítky tisíc zákazníků. Minimum by bylo nechat 
ekologický bonus běžet do konce roku.“

Krátce po překvapivém oznámení spolkového 
ministerstva hospodářství zareagovali první 
výrobci, podílející se dosud jen částečně 
na financování environmentálního bonusu, 
a přicházejí s nabídkami převzetí státního 
podílu na dotaci. Skutečnost, že výrobcům 
elektromobilů nečiní problém jednorázově do 
konce roku nebo v mnoha případech i v dalších 
měsících nabídnout tak výraznou slevu kupujícím 
v Německu zřejmě nezapůsobí moc dobře na 
potenciální zákazníky v jiných zemích. A pro 
země, jako je Česká republika, nastává důvod 
k zamyšlení proč dotovat elektromobily z daní 
těch, kteří na ně nemají, když totéž mohou 
dokázat automobilky samy.

Ekologický bonus pro elektromobily v SRN náhle skončil

Spolková vláda urychlila plánovaný konec 
státního bonusu na nákup elektromobilů a 
s okamžitou platností jej ukončila. Od 17. 12. 
2023 nelze u Spolkového úřadu pro ekonomiku 
a kontrolu exportu BAFA podávat nové žádosti 
o ekologický bonus. Původně mělo financování 
elektromobilů skončit na konci roku 2024. Od 
1. září mohly o ekologický bonus žádat pouze 
soukromé osoby.

Za účelem zvýšení prodeje elektromobilů 
rozhodla spolková vláda v roce 2016 o nákupním 
bonusu. Od té doby bylo vyplaceno celkem 10 
miliard eur za 2,1 milionu elektrických vozidel. V 
roce 2022 bylo schváleno 3,4 miliardy eur pro 
820 000 vozidel.
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Volkswagen poskytl první náhled na ID. 2all SUV
Během workshopu s hlavním 

designérem Andreasem Mindtem 
Volkswagen v Kodani poskytl první náhled 
na ID. 2all SUV. Stejně jako koncept ID. 
2all Showcar je založen na nově vyvinuté 

modulární platformě elektrického pohonu 
MEB s pohonem předních kol a má být 
představen v roce 2026. Sériový vůz bude 
sesterským modelem malého hatchbacku 
ID.2. Hatchback ID.2 se má začít prodávat 

v roce 2025, verze SUV přijde 
brzy poté. Volkswagen ID. 
2all SUV bude úzce spjat 
s připravovaným malým 
elektrickým SUV značky Škoda, 
které bude dlouhé 4100 mm 
a bude stát kolem 25 000 eur 
(615 000 Kč). Verze se značkou 
Škoda má být uvedena na trh 
v roce 2025. Jak před časem 
uvedl generální ředitel značky 
Volkswagen Thomas Schaefer, 
malá SUV se značkami Škoda a 
Volkswagen se budou vyrábět v 
závodě VW Group v Pamploně 
ve Španělsku.

více na 
www.autoweek.cz

Giugiaro: Cybertruck je „Picasso mezi automobily“
„Picasso způsobil revoluci v malbě, 

protože měl odvahu. Byl to umělec 
rozkladu reality. Podobným způsobem 
generální ředitel Tesly Elon Musk rozbil 
tradiční očekávání, jak by měl pickup 
vypadat,“ řekl legendární designér 
Giorgetto Giugiaro italskému deníku la 
Repubblica. Giugiaro je tvůrcem jediného 
dalšího vozidla vyrobeného z nerez 
oceli, DeLoreanu DMC 12 z roku 1981, 
který se proslavil ve filmech Návrat do 
budoucnosti. Giugiaro věří, že Cybertruck 
by se mohl stát velmi úspěšným: „Bude 
to obrovský úspěch, protože lidé chtějí 
vyniknout. Nepředstavuje hledání 
harmonie a dokonalosti, ale emocí a 
robustnosti.“ Jeho syn Fabrizio, rovněž 
věhlasný automobilový designér jako 

jeho otec, také Cybertruck chválil, ale 
ne za jeho odvážný a nezaměnitelný 
styl: „Skládám Elonu Muskovi poklonu za 
to, že měl odvahu a pochopil touhu lidí 
vyniknout.“



produkce prostřednictvím společnosti Qstomize, 
tak od místních specialistů s podrobným auditem 
kvality výroby s pečlivou kontrolou ze strany 
Renaultu.

Třetím klíčovým prvkem v úspěchu Renaultu 
v oblasti LUV je síť center PRO+ se speciálně 
proškolenými prodejci a experty na oblast 
poprodejních služeb schopnými zajistit služby 
a řešení podle potřeb zákazníka, vč. zajištění 
přestaveb. V České republice jich je 15.

Pro rok 2024 má Renault velké 
ambice. Koncem listopadu byla 
představena 4. generace modelu 
Master. Dosavadních tří generací 
se od roku 1980 prodalo víc než 
3 miliony kusů. Nová generace 
přijde do prodeje v prvním pololetí 
roku 2024, v České republice se 
první vozy objeví v červnu. Nový 
Master přichází s  revolučním 
pojetím označovaným jako 
Aerovan s průlomovým řešením 
aerodynamiky, které přináší o 21 % 
sníženou spotřebu resp. emise CO2 
ve srovnání s předchozí generací. 

Třetí prvenství v řadě pro Renault

Užitkové vozy Renault už 
třetí rok kralují českému trhu. 
Ten letos zaznamená největší 
počet prodaných vozidel za 
posledních 13 let. S meziročním 
nárůstem o 35 % dosáhne 
úroveň 20 590 dodaných vozů. 
Renault do listopadu zvýšil 
dodávky o 24 %. S prodejem 
3067 vozidel do konce 
listopadu si zajistil podíl na trhu 
14,9 %,. Přitom je důležité, že 
to nebylo výsledkem nějaké 
jednorázové velké zakázky.

Na úspěchu Renaultu se 
podílejí tři rozhodující okolnosti. 
Tou první je široká modelová 
řada s bohatou nabídkou rozměrů a pohonů 
ve všech kategoriích. Hlavní modelovou řadou 
je největší Master se 62 % z celkového počtu 
prodaných vozidel, ve střední třídě model Trafic 
představuje 18 % dodaných vozů a v nejmenší 
kategorii se o 20% podíl dělí Express a Kangoo.

Druhou silnou zbraní Renaultu v ČR je možnost 
uspokojit poptávku speciálních potřeb zákazníků 
rozmanitými přestavbami, a to jak z  tovární 
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Nový Duster trochu jinak
Třetí generace Dacie Duster se bude vyrábět jako 

globální auto. Nový Duster, vycházející z platformy 
CMF-B LS, se nedávno představil také v Turecku – zde 
ovšem pod značkou Renault. V turecké Burse se bude 
vyrábět v závodě Oyak Renault. Se začátkem produkce 
se počítá ve druhém čtvrtletí 2024. Po Turecku budou 
ještě následovat Indie a Brazílie. Prodávat se bude i 
v zemích s pravostranným řízením, např. v Jižní Africe. 
Na většině trhů bude k dispozici i ve verzi s pohonem 
4x4, ale pohonné jednotky se budou lišit podle místních 
emisních limitů. První dvě generace Dacie Duster 
dosáhly fenomenální úspěch - dosud se jich prodalo 
2,2 milionu kusů.

Novinky v dopravě pro rok 2024
Logport a ČEZ spustily ultrarychlé dobíjení v Jinočanech
Kia představí vizi PBV - platformy přesahující vozidlo
Evropský parlament schválil nová pravidla pro vodík
Dotace ve Francii: kompletní seznam způsobilých modelů
Daihatsu zastavilo prodej všech vozidel
Vyjádření ACEA k dohodě o Euro 7
Kritika dohody o Euro 7 od sdružení dodavatelů CLEPA
Kritika Euro 7 ze strany Transport & Environment
AutoSAP k Euro 7

Další témata 51. a 52. týdne na autoweek.cz



in hybridním pohonem. V roce 2020 BYD uvedl 
LFP akumulátory Blade Technology se zvýšenou 
bezpečností, větší kapacitou a delší životností. 
Tyto akumulátory nevyžadují použití kobaltu, niklu 
aj.

BYD na evropské trhy vstoupil až v roce 2022. 
Do jednotlivých zemí přichází vždy ve spojení se 
silným partnerem disponujícím silnou prodejní 
a servisní sítí jako jsou Louwman, Pendragon, 
Denzel apod. Má už zastoupení v 19 zemích a 
v dalších (vč. ČR) jedná s potenciálními partnery 
garantujícími kvalitní poprodejní servis. 

BYD má po světě víc než 30 výrobních základen 
s továrnami i v USA, Brazílii, Japonsku a Indii. Má 
rovněž 11 vývojových center. Elektromobily BYD 
vycházejí z vlastních akumulátorů, elektromotorů 
a řídicí elektroniky vč. polovodičů. V Evropě BYD 
spolupracuje s nejvýznamnějšími dodavateli, 
jako jsou Valeo, Continental, Infineon, Brembo, 
Kostal, Brose, Fiamm, Bosch, ZF atd.

BYD bude stavět v Maďarsku

Čínský výrobce elektromobilů BYD postaví 
svou první továrnu na evropské půdě v Maďarsku. 
Půjde o jednu z největších investic v maďarské 
historii. Rozhodnutí přichází po roce námluv BYD 
s mnoha evropskými zeměmi včetně Německa 
a Francie.

Továrna v Szegedu v jižním Maďarsku bude 
vyrábět elektromobily a plug-in hybridy pro 
evropské trhy a vytvoří tisíce pracovních míst. 
BYD a maďarská vláda neuvedly časový plán 
dokončení projektu. BYD si nicméně klade za cíl 
mít do konce dekády 10% podíl na evropském 
trhu. Největší čínský rival Tesly už má od roku 2016 
závod ve městě Komárom na severozápadě 
Maďarska, kde montuje elektrobusy.

Společnost BYD (Build Your Dreams) vznikla 
v roce 1995 jako producent baterií do malých 
spotřebičů – víc než pětina všech telefonů 
a notebooků na světě používá technologii 
BYD. V  roce 2003 společnost vstoupila do 
automobilového průmyslu. V  roce 2008 
představila jako první na světě automobil s plug-
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potřebnou infrastrukturu (včetně výstavby 
elektráren na uhlí daleko od městských center…). 
Součástí programu byla i podpora výrobců 
akumulátorů a dovozců kritických surovin. Dnes 
čínské společnosti ovládají drtivou většinu zdrojů 
po celém světě, v Číně jsou největší producenti 
akumulátorů a současně tamní společnosti 
získaly velký náskok ve vývoji pro budoucnost. 

EU naopak stanovila striktní omezení pro 
spalovací motory až po zákaz jejich prodeje 
od roku 2035 -bez analýzy technických i 
ekonomických podmínek pro realizaci vynucené 
elektrifikace. EU předepisuje členským zemím 
počet dobíjecích míst, aniž by se zajímala, zda 
jsou k tomu všude potřebné podmínky. Někdy to 
skoro vypadá, jakoby Evropská komise pracovala 
ve službách čínských firem s cílem zlikvidovat 
evropský automobilový průmysl…

Klikaté cesty k čistšímu ovzduší

Právě vyšlo prosincové vydání magazínu 
Autoservis & mobilita. Na ukázku přinášíme jeho 
úvodník. Magazín je volně ke stažení na https://
www.autoservismagazin.cz/projects/Banery/AS-
bok/as-prosinec-2023/as-prosinec-2023.pdf.

Mnohem efektivnější než redukovat emise CO2 
je předcházet tomu, aby vznikaly, tedy snižovat 
potřeby dopravy aniž by to znamenalo omezení 
komfortu našeho života. Jenže nic takového se 
neděje. Nedávno se tisíce osobností bojujících 
za ochranu klimatu ve stovkách soukromých 
tryskáčů slétly do emirátu bohatnoucího na 
ropě, aby během konference COP28 v dokonale 
klimatizovaných hotelích a sálech projednali jak 
omezit přístup k energiím pro většinu obyvatel 
světa. A výsledek předchozích 27 jednání? 
Neustále rostoucí spotřeba fosilních paliv a emisí 
CO2! 

Je nesmyslné kvůli produkci „ekologických“ 
biopaliv dovážet přes půl světa palmový 
olej do Evropy, stejně jako likvidovat vlastní 
zemědělskou produkci a nahrazovat ji dovozem 
z tisíce kilometrů vzdálených zemí, které si lépe 
dokázaly vyjednat dotace pro své zemědělce. 
Přesouváme výrobu čehokoliv na jiné kontinenty, 
kde se nedodržují žádné emisní ani lidskoprávní 
normy, a posléze pronásledujeme moderní 
osobní auta produkující zlomek škodlivých látek.

Ve vývoji už jsou hybridní technologie pro další 
radikální snížení emisí ze spalovacích motorů. 
Máme před sebou paradox, kdy jsou k dispozici 
spalovací motory, z  jejichž výfuků vychází 
čistší vzduch, než jaký nasají. Jenže z hlediska 
legislativy EU bude jejich použití zakázáno, 
protože ve výfuku nejsou zcela bez emisí - na 
rozdíl od elektromobilů s výfuky u uhelných 
elektráren. Tyto nové technologie se ovšem 
vyvíjejí v Číně, protože evropské automobilky se 
povinně zaměřují na elektromobilitu a zabývat 
se spalovacími motory si nemohou dovolit (čest 
výjimkám, jako je Škoda Auto).

Když se před 15 lety v Číně ve snaze snížit 
zatížení velkých měst emisemi rozhodli podpořit 
elektromobilitu, vytvořili podmínky pro výrobce 
elektromobilů, zavedli dotace na jejich koupi, 
ale také vypsali podporu pro firmy budující více na 

www.autoservismagazin.cz
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Základem úspěchu operativního leasingu a 
úvěru Chytře je jejich provázání se servisem a 
pojištěním. „V posledních dvou letech vidíme 
změnu uvažování zákazníků. Kombinace 
financování s kompletním pojištěním, kvalitním 
servisem v autorizované síti a dalšími službami 
jsou pro ně klíčovým argumentem,“ říká Vratislav 
Strašil. 

Pokud jde o výhled na rok 2024, analytici VWFS 
vidí situaci podobně jako makroekonomové, 
kteří očekávají růst HDP z letošních záporných 
hodnot až ke 2 % a pokles inflace ke 3-4 %. 
„Bude to znamenat mírný růst reálné mzdy a 
pokles úrokových sazeb. Předpokládáme proto 
lehký nárůst poptávky po nových vozech a 
financování. Dvouciferný nárůst, který vidíme 
letos, kdy se dodávají vozy objednané za covidu, 
to ale nebude. Počty přijatých objednávek by 
mohly být vyšší než v roce 2023, nicméně počet 
předaných vozů bude maximálně na úrovni 2023, 
možná i mírně pod ním,“ uzavírá Vratislav Strašil.

Volkswagen Financial Services očekává dobrý rok

Přes problémy na trhu nových vozidel a vysoké 
úrokové sazby České národní banky, společnost 
Volkswagen Financial Services vykazuje meziroční 
nárůst počtu nových smluv na nové a ojeté vozy 
o 20,9 %. „Díky aktivní spolupráci se značkami 
koncernu Volkswagen můžeme nabízet velmi 
atraktivní produkty. Přestože reposazba ČNB 
se stále drží na 7 %, spoluprací se značkami 
dokážeme připravit kampaně s podstatně nižšími 
sazbami, než je oficiální úroková míra. Například 
se značkou Volkswagen nyní nabízíme akční úrok 
3,9 %,“ říká Vratislav Strašil, jednatel Volkswagen 
Financial Services.

Velmi dobrý výkon společnosti dokazuje 
také růst finančního portfolia. VWFS se vrátila na 
předcovidovou úroveň roku 2019. „Naše analýzy 
ukázaly, že výpadkům v prodeji musíme čelit 
změnou produktové nabídky – od dominantního 
klasického úvěru směrem k produktům se 
zůstatkovou hodnotou, tedy operativnímu 
leasingu a úvěru s poslední nerovnoměrnou 
splátkou,“ vysvětluje Strašil.

Snahou VWFS bylo klesající prodej nových 
vozů nahradit smlouvami s vyšší přidanou 
hodnotou pro zákazníka. Nová strategie přinesla 
ovoce v podobě změny v rozložení finančních 
produktů: podíl úvěrů klesl ze 73,3 % v roce 2019 
na 42,1 %, naopak produkty se zůstatkovou 
hodnotou vzrostly na 57,9 %. 
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Jaké změny pro řidiče přinese novela 
zákona o povinném ručení?

Poslanecká sněmovna schválila návrh zákona 
o pojištění odpovědnosti z provozu vozidla. Zákon 
míří do Senátu, takže je jasné, že původní termín 
platnosti zákona od 23. prosince 2023 se nestihne. 

Jednou z nejdůležitějš ích změn je 
navýšení zákonných limitů z 35 milionů na 50 
milionů. „Zvýšení limitů by mělo pomoci lépe 
kompenzovat škody, které jsou způsobeny 
dopravními nehodami. Úprava znamená změny 
hlavně u starších smluv, které jsou sjednány na 
původních 35 milionů. Toto navýšení by nemělo 
mít vliv na výši pojistného. Pokud by k navýšení 
došlo, bude se jednat řádově o rozdíl kolem 
stokorun,“ komentuje Sylvie Cibiková, produktová 
specialistka Swiss Life Select.

Nabytím účinnosti novely se povinné ručení 
bude vztahovat na všechna motorová vozidla, 
která mají konstrukční rychlost vyšší než 25 km/h 
nebo vyšší než 14 km/h a hmotnost větší než 
25 kg. Nově bude povinnost pojištění dopadat 
na elektrokoloběžky, segwaye, jednokolky, 
dvoukolky, tříkolky, zahradní traktůrky, golfové 
vozíky, pracovní stroje, sněžné skútry apod. Zákon 
stanovuje, že za motorová vozidla pro účely 
pojištění se považují ta, kde je motor hlavním 
zdrojem pohybu. 

„Majitelé elektrokol s i tedy mohou 
oddechnout, protože ti se povinnému ručení 
vyhnou. Stejně tak nemusí mít povinné ručení 
zahradní traktůrky, které se pohybují pouze na 
soukromém pozemku. Očekává se, že výše 
pojistného bude u elektrokoloběžek a dalších 
podobných vozidel nižší než u automobilů, 
protože jsou obvykle méně výkonné a méně 
nebezpečné,“ upřesňuje Sylvie Cibiková.

Při cestách po České republice skončí 
povinnost mít u sebe tzv. zelenou kartu, tedy 
doklad o sjednaném povinném ručení. 
„Povinnost měla původně skončit od července 
2024, kvůli zpoždění přijetí zákona to bude 
později. Zelenou kartu budou i nadále pojišťovny 
vystavovat, jelikož při cestě do zahraničí bude 
stále zapotřebí,“ upozorňuje Sylvie Cibiková ze 
Swiss Life Select.

Asi v polovině příštího roku se klientovi při 
sjednání pojištění motorových vozidel přenesou 
data o pojištění do databáze ČKP. Nově 
bude nutné uhradit první splátku pojistného 
před počátkem pojištění. Úhrada bankovním 
převodem bude možná u smluv s odloženým 
počátkem alespoň o 8 dní.
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samostatný trh s uhlíkem ETS 2. Zákonodárci 
ujistili kritiky, že ETS 2 bude mít nižší cenu než 
současný trh s uhlíkem a ti, kteří jsou nejméně 
schopni platit, nebudou úplně vyřazeni. Zelenou 
dostal Sociální klimatický fond v hodnotě 87 
miliard eur, který má být spuštěn v roce 2027. V 
rámci fondu bude část příjmů z ETS 2 směrována 
k nejchudším (alespoň to je teorie na papíře).
Nejvíc šokujícím momentem byl zásah německé 
liberální strany FDP na poslední chvíli zachránit 
spalovací motory. Navzdory tomu, že Německo 
při jednáních s Komisí a Parlamentem souhlasilo 
s vyřazováním vozidel se spalovacími motory od 
roku 2035, stáhlo svou podporu a požadovalo 
explicitní text o používání e-paliv. Přání bylo 
splněno. Navzdory dohodě však Komise ještě 
nepředložila mechanismus, na jehož základě 
lze prodávat auta na syntetická paliva. 
Co příští rok přinese odvětví dopravy? Ve 
volebním roce bude legislativní kalendář řidší 
než v minulých letech. Stále však zbývá uzavřít 
Euro 7 a budou zahájena jednání o nových 
normách CO2 pro těžká nákladní vozidla.

2023: Rok, kdy Evropa dokončila svou cestu 
k ekologičtější dopravě

Vítejte u nejnovějšího přehledu zpráv Euractivu 
o mobilitě z celé Evropy.
Rok 2023 byl pro sektor dopravy pozoruhodný. 
Poslední stopy pandemie ustoupily, hranice 
se znovu otevřely, počet cestujících narostl a 
cestování se znovu stalo normálním. Počáteční 
šok pro dodavatelské řetězce, pociťovaný 
zejména automobilovým a palivovým 
průmyslem, se zmírnil.
Množství předpisů EU, navržených v roce 2021 ke 
snížení emisí z tohoto odvětví, bylo z velké části 
dokončeno a byla schválena nová pravidla, 
která změní dopad dopravy v Evropě na životní 
prostředí.
Všechny lety odlétající z letišť v EU budou muset 
zvýšit povinné procento zeleného paliva a to 
se bude časem zvyšovat. Daň z petroleje se ale 
dosud nerealizovala, přestože je na listině Fit for 
55. Byl schválen zákon o palivech pro námořní 
sektor, který nařizuje, aby se k pohonu lodí 
používalo větší množství nízkouhlíkových paliv. 
Definitivně byla schválena dohoda o přidání 
námořního sektoru do systému obchodování 
EU s emisemi ETS, díky němuž budou odesílatelé 
platit za uhlík.
Silniční doprava byla také kontroverzně přidána 
do ETS, přičemž pro vozidla a budovy byl zřízen více na 
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Rada a Parlament uzavřely dohodu o transevropských 
dopravních projektech
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Evropský parlament a Rada dosáhly dohodu 
o dlouho diskutované transevropské dopravní 
síti TEN-T, která vytyčuje hlavní dopravní tepny 
napříč blokem zahrnující silnice, železnice 
a krátké námořní trasy. Cílem TEN-T je lépe 
propojit Evropskou unii (a některé sousední 
země), usnadnit přepravu osob a zboží a zajistit 
hladký přesun vojenských jednotek a vybavení 
v případě vypuknutí konfliktu.

Hlavní dopravní infrastruktura by měla být 
dokončena do roku 2030 spolu s dalšími projekty 
– známými jako komplexní síť – do roku 2050. 
Pro rozší řenou základní síť byl zaveden nový 
přechodný termín 2040.

Jedním z cílů TEN-T je podpořit železniční 
dopravu, a to osobní i nákladní, zrychlením 
vlaků a snížením zpoždění při překračování 
hranic. Nová pravidla stanoví, že železnice EU 
budou muset přejít na evropský standardní 
rozchod kolejí a do konce roku 2040 přejít na 
jednotný systém řízení dopravy. Zákonodárci se 
rozhodli přerušit projekty v oblasti infrastruktury s 
Ruskem a Běloruskem a místo toho posílit spojení 
s Moldavskem a Ukrajinou.

Francouzský zákonodárce z centristické 
skupiny Renew Dominique Riquet uvedl: „S 
novými pravidly EU vytváří podmínky pro 
posun k ekologičtějším způsobům dopravy 

a zároveň stimuluje mobilitu Evropanů a 
konkurenceschopnost naší ekonomiky.“

Europoslankyně z  lidovecké EPP Barbara 
Thalerová prohlásila: „Dohoda nesplňuje naše 
očekávání a vyvolává obavy ohledně závazku 
členských států vytvořit fungující evropskou 
dopravní síť. Národní priority ohrožují společné 
evropské cíle a brání ambiciózní vizi železnice. Je 
to v rozporu se závazkem EU přesunout dopravu 
ze silnice na železnici.“

Hlasování v parlamentním výboru pro 
dopravu se očekává v březnu a hlasování v 
plénu v dubnu.
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EU potřebuje realizovat Zelený úděl ve světě, 
který se za poslední roky dramaticky změnil. 
Evropa čelí stále tvrdší konkurenci ze strany jiných 
globálních regionů, včetně kritických zdrojů. 
Už to nemůžeme nadále ignorovat, zatímco 
nastavujeme pravidla pro globální šachovnici.

Euro 7 a návrhy na přístup k údajům ve 
vozidle jsou dva do očí bijící příklady toho, 
kdy EU postavila regulační vůz před koně. Euro 
7 riskovalo neúměrné zvýšení nákladů, které 
by nevyhnutelně ohrozilo možnost volby pro 
spotřebitele a zároveň přineslo zanedbatelný 
přínos pro životní prostředí. 

Zbytečnou zátěž na ramena výrobců 
představuje také návrh využití dat z vozidel. 
Zejména proto, že zákon EU o datech již 
zaručuje práva spotřebitelů na data, čímž se 
další legislativa pro konkrétní odvětví stává 
zcela zbytečnou a odvádí naši pozornost od 
dekarbonizace.

To vše přichází v době, kdy průmysl dělá 
vše pro to, aby podpořil výrobu elektrických 
vozidel v EU. Toto není jen masivní průmyslová 
transformace, kterou musíme zvládnout sami, 
ale je to širší společenská transformace, která 
zahrnuje všechny Evropany. Tento přechod 
musíme společně zvládnout, abychom dosáhli 
náš společný cíl - zelenější, digitálnější a 
konkurenceschopnější Evropu.“

Generální ředitelka Asociace evropských 
výrobců automobilů ACEA Sigrid de Vriesová 
tvrdí, že obrovský rozsah transformace probíhající 
v automobilovém sektoru by měl dát Evropě 
důvod k přehodnocení způsobu regulace v 
zájmu spotřebitelů i konkurenceschopnosti 
průmyslu.

„ACEA zveřejnila manifest, v němž představuje 
vizi budoucnosti mobility v Evropě před volbami 
do EU. Manifest není jen obvyklým seznamem 
politických doporučení, ale nastiňuje ambici 
společně předložit plán pro evropský ekosystém 
mobility. Přichází v  době, kdy procházíme 
nejvýznamnější transformací a odkláníme se od 
spalovacího motoru. To znamená to významné 
otřesy pro naše dodavatelské řetězce, výrobní 
zařízení a pracovní sílu s dominovým efektem 
pro spotřebitele.

Jedním z našich doporučení proto je, že 
nesmírný rozsah této transformace by měl 
dát Evropě důvod k přehodnocení způsobu 
regulace. Tato myšlenka sama o sobě se zdá 
být rudým šátkem pro nevládní environmentální 
organizace, ale vzájemné okopávání nás 
nepřibližuje realizaci společných cílů. Vezměte 
si Zelený úděl EU - je zde mnoho bičů, ale kde 
je cukr na podporu změn v průmyslu, veřejných 
orgánech a spotřebitelském chování? Regulace 
může často pomoci, ale může také bránit, 
pokud není koherentní, synchronizovaná nebo 
kontrolovaná na konkurenceschopnost.

Přehodnocení regulačního přístupu EU
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Začátek konce násilně prosazované 
elektromobility v EU

dodavatelé naplánovat budoucí produkci, když 
elektromobilům očividně docházejí zákazníci? 
Přitom vědí, že poptávka bude nižší nejen 
kvůli chybějícím dotacím, ale také v důsledku 
pokračující hospodářské recese. 

I zelené Německo je v zimě dominantně 
závislé na emisní výrobě z uhlí a plynu. Smysl 
dává pohánět elektroauta bezemisní elektřinou 
z jádra ve Francii, kombinace jádra a vody ve 
Švédsku či z 95 % z vodních zdrojů v Norsku. 
Ale ve většině zemí EU má elektromobil výfuk 
v uhelné elektrárně.

Snaha o dekarbonizaci bude v podání 
ideologicky zatížených politiků nepochybně 
pokračovat. Ale autor komentáře si na základě 
své 30leté praxe v autoprůmyslu dovolí udělat 
následující prognózu: nejpozději v roce 2026 
bude odložen termín skončení prodeje aut se 
spalovacími motory, a to nejméně o 10 let na 
rok 2045. Pak se uvidí. 

Soláry a větrníky, u nichž odběratelé z 
průmyslu nemohou čekat na sluneční svit 
a potřebnou sílu větru, budou ještě dlouho 
hrát aktivní roli v hlavách nekompetentních 
politiků. Ovšem i těm nejzelenějším nakonec 
dojdou dotační peníze a budou se muset vrátit 
k principům tržní ekonomiky a splnit voličům 
to, co je klíčová podstata politiky: být sociálně 
únosná a respektovat obsah peněženek voličů.

Z komentáře Milana Smutného pro medium.
seznam.cz.

I největší bojovník za zelenou tranzici, 
německý vicekancléř Robert Habeck, musel 
kvůli prázdné pokladně zarazit dotace na 
elektromobily. Německo, vůdčí země přechodu 
na světlé zelené zítřky, narazilo - došly dotační 
peníze. S tím nastává soumrak násilně 
prosazované elektromobility v celé EU.

Každé třetí elektrické auto se dosud v zemích 
EU prodávalo v Německu. Bonus k pořízení 
nového BEV mohl dosáhnout až 6750 eur (165 
000 Kč). Z toho stát poskytl 4500 eur, o zbytek se 
dělili automobilky a jejich dealeři. Státní dotace 
jsou peníze jiných daňových poplatníků, často 
i velmi chudých lidí, kteří z rozhodnutí své vlády 
nedobrovolně přispívají na snížení cen e-aut. 
Zvýšení daní na benzin, naftu, bydlení a letecký 
petrolej pro vnitrostátní lety bude následovat 
od ledna 2024.

Od zavedení ekologického bonusu v létě 
2016 německý stát zadotoval nákup 2,23 milionu 
e-vozidel. Celkem německá vláda za podporu 
e-mobility utratila přes 10 miliard eur (250 miliard 
korun). Jen za posledních 11 měsíců na e-auta 
vyplatila 2,4 miliardy eur (60 miliard Kč).

Německé rozhodnutí skoncovat s podporou 
elektromobility je noční můrou pro celý evropský 
automobilový průmysl. Jak mají výrobci i 
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